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دانش آموزان چشم انتظار اصلاح قانون «سنجش و پذیرش دانشجو در مراکز آموزش عالی»

حال بد پشت کنکوری ها

در صحن شورای شهر تهران مطرح شد
برای خانه دار شدن چه کسانی در تهران کلنگ می زنیم؟

علی ایوبی: فضا و شــرایط این روزهای دانشگاه ها پر اضطراب و پراسترس اســت، در کنار آن نگاه و حواس 
بسیاری از دانش آموزان فعلی و دانشجویان فردا نیز به اصلاح طرح قانون «سنجش و پذیرش دانشجو در مراکز 
آموزش عالی» از ســوی نمایندگان آن هم با قید دوفوریت اســت که می تواند سرنوشت سال های بعد آنها را 
مشخص کند. بر اساس طرحی که شورای عالی انقلاب فرهنگی در تیرماه امسال تصویب کرد، سوابق تحصیلی 
با شرایط جدیدی در کنکور تأثیر خواهد داشت. بر این مبنا؛ سهم نمره سابقه تحصیلی برای سنجش و پذیرش 
متقاضیان ورود به آموزش عالی در رشته های پرمتقاضی در سال تحصیلی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ فقط پایه دوازدهم به 
میزان ۴۰ درصد با تأثیر قطعی، برای ســال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۴به میزان ۵۰ درصد با تأثیر قطعی، برای سال 
تحصیلی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۵ فقط پایه های یازدهم و دوازدهم به میزان ۶۰ درصد با تأثیر قطعی و برای سال تحصیلی 
۱۴۰۵ - ۱۴۰۶ و بعد از آن پایه های دهم، یازدهم و دوازدهم به میزان ۶۰ درصد با تأثیر قطعی خواهد بود. این 
طرح از سوی ابراهیم رئیسی ابلاغ شد اما صدای دانش آموزان را درآورد و باعث شد در چند نوبت تجمعاتی را 
برگزار کنند. در مجلس نیز جلال رشیدی کوچی نماینده مرودشت پس از حضور در جمع معترضان، جمع آوری 
امضا برای یک طرح دوفوریتی را آغاز کرد و آن را با ۱۲۰ امضا به هیئت رئیســه مجلس تقدیم کرد. به تازگی نیز 
چند نفر از اعضای هیئت رئیسه از احتمال در دستور کار قرارگرفتن این طرح در روزهای پیش رو خبر داده اند و 
همین باعث شــده تا دانش آموزان در کنار اتفاقاتی که این روزها در کشور در جریان است گوشه چشمی نیز به 

پارلمان داشته باشند.

 طرح    پراسترس
این طرح که با عنوان «اصلاح قانون ســنجش و پذیرش دانشجو» تدوین شده شامل 
دو ماده است؛ ماده اول تأکید می کند تا پیش از برگزاری امتحانات نهایی ایمن در حداقل 
ســه سال آخر دوره متوســطه، امکان اعمال تأثیر قطعی سوابق تحصیلی وجود ندارد؛ 
برخلاف مصوبه شــورای انقلاب فرهنگی که در سه ســال آینده تأثیر قطعی سوابق را 
برای یک یا دو پایه اعمال می کند. در ماده دوم نیز به دولت تکلیف شــده اســت که بر 
عملکرد فعالان آموزشــی در تمام مقاطع تحصیلی تا پیش از ورود به دانشگاه نظارت 
کــرده و افراد فاقد صلاحیت را از این حوزه خــارج و در صورت ارتکاب جرم، به مراجع 
مربوطه معرفی کند. جالب آنکه مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی به وزارت آموزش 
و پرورش تکلیف کرده ضمن قراردادن فرصت ترمیم نمره برای فارغ التحصیلان دو دهه 
گذشــته که با توجه به تأثیر قطعی قصد ارتقای نمرات خود را دارند (و تعدادشان اصلا 
کم نیست) و ایجاد ســابقه تحصیلی کامل برای فارغ التحصیلان بدون سوابق نهایی و 
استاندارد همچون دیپلمه های ۱۳۸۴ به قبل و دیپلمه های فنی و حرفه ای، در پایان سال 
تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ برای دانش آموزان دهم و یازدهم نیز امتحان نهایی برگزار کند. در 
حالی که شاهد بودیم در کنکور امسال نیز که تنها در چهار روز و با تدابیر امنیتی بالا برگزار 
می شود، اتفاقات عجیبی رخ داد و پخش تصاویر سؤالات و کلید آنها در فضای مجازی 
آن هم دقایقی بعد از شروع کنکور باعث شد شائبه و اعتراضات زیادی در بین مردم ایجاد 
شود. اتفاقاتی که باعث شد بیش از چهار هزار نفر پای کارزار «اعتراض به افشای گسترده 
سؤالات امتحانات نهایی آموزش و پرورش» را امضا کنند و از رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور بخواهند به این موضوع ورود کند. همچنین احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، به عنوان رئیس دیده بان شفافیت و عدالت نیز در چند نوبت به این روال 
اعتراض کرد و به رئیس جمهور نامه نوشــت. او البته در ســال ۹۷ نیز پس از پافشاری 
شورای سنجش و پذیرش دانشجو بر تصمیم خود مبنی بر تأثیر قطعی سوابق تحصیلی 
در کنکور ۹۸، در مکاتباتی با نهاد ریاســت جمهوری هشدار داده و خواستار بازنگری در 

تصمیم این شورا با توجه به مطالبه حداکثری داوطلبان در آن زمان شده بود.
 برزخ    پراسترس

«مهدی حسین دوســت» دانشجوی دانشــگاه شهید بهشــتی و فعال حوزه کنکور 
دراین باره به «شرق» گفت: «دانش آموزان و پشت کنکوری ها، در طول ۹ ماه گذشته که با 
مصوبه شــورای انقلاب فرهنگی درخصوص کنکور روبه رو شده اند، با وجود اینکه آینده 
تحصیلی و شــغلی خود را در خطر می دیدند در قالب یک پویش مسالمت آمیز و ایجاد 

کارزار، مطالبه خود را با مسئولان، رسانه ها و نمایندگان مجلس در میان گذاشتند».
او ادامــه داد: «پس از آنکه با وجود مخالفت مجلــس، معاونت حقوقی و مرکز 
بررسی های اســتراتژیک نهاد ریاســت جمهوری این مصوبه برای اجرا ابلاغ شد آقای 
احمد توکلی شــخصا در جمع معترضان مقابل ســازمان ســنجش حاضر شــد و با 
برگزاری جلسه با رئیس ســازمان به همراه نماینده معترضان، تلاش کرد صدای آنان 
به دور از امنیتی شدن فضا به گوش مسئولان این سازمان برسد». حسین دوست افزود: 

«این مصوبه که هدف آن، ســامان دهی ســنجش و پذیرش در کشور ما بوده، در عمل 
باعث ایجاد نا بســامانی، بی نظمی و سردرگمی شده است و متأسفانه اعضای شورای 
انقلاب فرهنگی نه حاضر شدند به میان مردم بیایند و بی واسطه سخن آنان را بشنوند، 
نه حاضر به مناظره در هیچ فضایی، از صداوســیما گرفته تا میزگردهای دانشــجویی 
و با هیچ فردی، از نمایندگاه مجلس تا کارشناســان آموزشــی شــدند و نه به کارزارها 
و نامه هایــی که چندده هزار نفر از داوطلبــان امضا کرده اند توجهی کردند». او گفت: 
«مشکل اینجاست که در فاصله ای کمتر از یک سال تا کنکور سال آینده علی رغم اعلام 
قبلی سازمان سنجش به عنوان عضوی از دولت مبنی بر بدون تغییر بودن کنکور ۱۴۰۲، 
برای اجرا ابلاغ و ضمن بی اعتبارشدن اطلاعیه قبلی این سازمان و قول های نمایندگان 
مجلس، آرامش داوطلبان و خانواده هایشان سلب شده است، به گونه ای که احساس 
می کنند بناست قربانی و کیس آزمایشــگاهی تغییراتی شوند که چندین بار اصلاحیه 
خورده و همچنان مورد نقد همگان و مخالفت مجلس است». این فعال دانشجویی 
عنوان کرد: «شــیوه نامه اجرائی این مصوبه در روزهای پایانی شهریور و پس از گذشت 
دو ماه از به سربردن داوطلبان در یک برزخ استرس زا، از سوی دبیرخانه شورای سنجش 
و پذیرش منتشــر شــد اما صرفا ضرایب مــواد امتحانی آزمون را بیــان کرد و درمورد 
چگونگی تولید و ترمیم سابقه تحصیلی و دفعات و نوبت های آن توضیحی داده نشد؛ 
این در حالی اســت که در این خصوص نیز همچون دیگر موارد باید تا پایان شــهریور 
اطلاع رســانی می شد». او ادامه داد: «ما تنها سه ماه تا نوبت بعدی برگزاری امتحانات 
نهایی زمان داریم اما وقتی فارغ التحصیلان به مرکز سنجش ادارات آموزش و پرورش 
مراجعه کرده و به این اطلاعیه اســتناد کرده و درخصوص ترمیم نمره سؤال می کنند 
به آنان گفته می شــود هنوز آیین نامه جدیدی به ما ابلاغ نشده است و در انتظار ابلاغ 
هســتیم. گویا این اطلاعیه سازمان سنجش بوده اســت نه شورای سنجش و پذیرش 
که وزیر آموزش و پرورش و معاون ایشــان نیز در جلســات آن حضور دارند. همچنین 
بندهایــی از همین آیین نامه ناقص نیــز مغایر با نص صریح مصوبه شــورای انقلاب 
فرهنگی و قانون اساســی بوده و باعث ثبت ده ها شــکایت بــرای ابطال آن در دیوان 
عدالت اداری شــده است». حسین دوست گفت: «پس از ابلاغ این مصوبه، مؤسسات، 
آموزشــگاه ها و انتشارات های کنکور به سرعت دســت به کار شدند و کلاس های ویژه 
کنکور دی، کنکور تیر و امتحان نهایی خود را تشــکیل داده و محصولات جدیدی برای 
کسب نمره ۲۰ در این امتحانات به همراه کتب تستی گذشته خود روانه بازار کردند. در 
این صورت داوطلب ما که با توجه به رقابت شدید در کنکور و ظرفیت های نامتناسب 
با تقاضا در رشته محل های دارای آینده شغلی هزینه برای ورود به دانشگاه های خوب 
را ضــروری می داند، اکنــون به جای اینکه برای یک آزمون هزینــه کند، باید برای یک 
کنکــور و ۱۲ امتحان نهایی هزینه کند تا بتواند از رقبای خود پیشــی بگیرد». او افزود: 
«داوطلــب ما می داند وقتی حداقل ۵۰ هزار معــدل کتبی ۱۹ تا ۲۰ در میان داوطلبان 
گــروه تجربی وجود دارد اما کل ظرفیت پذیرش رشــته های پرمتقاضی ما در این گروه 
نزدیک به ۱۲ هزار نفر است، اگر او نمره ای پایین تر از ۱۹ در یک یا چند درس کسب کند، 

احتمال موفقیت او به شــدت کاهش می یابد. حــال وقتی آموزش و پرورش برخلاف 
قول های قبلی مســئولان شــورا مبنی بر ۱۰ بار و ســپس چهار بار امکان ترمیم نمره، 
دفعات آن را به یک بار کاهش می دهند (برخلاف کنکور که به طور نامحدود می توان 
در آن شــرکت کرد)، سطح اســترس این امتحانات به شــدت افزایش می یابد و برای 
داوطلبانی از خانواده های محروم و کم برخوردار که ورود به رشته های برتر تنها مسیر 
موفقیت مالی و اجتماعی خود و خانواده شــان در آینده است، در حکم آزمون مرگ و 
زندگی خواهد بود». حسین دوســت ادامه داد: «حال شما در نظر بگیرید که بخشی از 
این فارغ التحصیلان در ســال های گذشته از این فرصت ترمیم نمره استفاده کرده اند و 
دیگر هیچ راهی برای بهبود نمرات خود، که زمانی کسب شده که هیچ سخنی از تأثیر 
قطعی سوابق در میان نبوده است، ندارند. همچنین فارغ التحصیلان نظام قدیم نگران 
نمرات دروس پیش دانشــگاهی خود و بعضی دروس دیپلم همچون زمین شناسی و 
زبان فارســی هســتند که متناظری در دوره نظام جدید ندارد و علی رغم تأثیر، تاکنون 
آمــوزش و پرورش راهــی برای ترمیم آن ارائه نکرده و مــدام همه چیز را به آینده ای 

نامعلوم موکول می کند».
 بار   مالی  بر   دوش   دانش آموز

او گفت: «از نظر اقتصادی نیز یک رویه واحد در سراسر کشور برای هزینه آن همچون 
کنکور وجود ندارد و مبلغ آن استان به استان و شهر به شهر متفاوت است؛ یک مدرسه 
مبلغ را به ازای هر درس اعلام می کند و مدرســه دیگر به ازای هر واحد درســی و همین 
تفاوت قیمت، شرایط آشفته ای را به وجود آورده اما در حال حاضر نزدیک به یک میلیون 
تومان برای ترمیم نمرات تمام دروس بودجه نیاز اســت. آیا تحمیل چنین هزینه گزافی 
به نیمی از داوطلبان کنکور که فارغ التحصیل هســتند و داوطلب آزاد دانســتن آنها به 
منظور تعیین هزینه، آن هم برای ترمیم نمراتی که با فرض مثبت بودن تأثیر سوابق کسب 
شــده اند، مصداق ناعدالتی نیست؟». این فعال دانشــجویی در پایان عنوان کرد: «طبق 
ســخنان طراحان این طرح در شــورای انقلاب فرهنگی، وزیر آموزش و پرورش پیشین و 
رئیس اسبق مرکز سنجش این وزارتخانه با برگزاری امتحانات نهایی در سال های دهم و 
یازدهم به طور قاطع مخالف بودند چراکه اعتقاد داشــتند فضا، بودجه و نیروی انسانی 
کافی برای این موضوع وجود ندارد؛ با وجود این چرا مســئولان فعلی آموزش و پرورش 
مــدام بر اجرای بی نقص این مصوبه و توانایی این وزارتخانه بر برگزاری امتحانات نهایی 
ایمن در ســه سال آخر متوســطه تأکید دارند، درحالی که در برگزاری و تصحیح ایمن و 
عادلانه این امتحانات برای یک سال دوازدهم مانده اند آن هم زمانی که هنوز خیل عظیم 
فارغ التحصیلان متقاضی ترمیم نمرات به علت عدم انتشــار آیین نامه اجرائی به جمع 
دانش آموزان هر سال تحصیلی اضافه نشده اند؟». حال باید منتظر ماند و دید نمایندگان 
مجلس در این هفته، اصلاح طرح قانون «ســنجش و پذیرش دانشجو در مراکز آموزش 
عالی» را به کجا خواهند رســاند. آیا اســترس و اضطراب دانش آموزان پشت کنکوری را 
کم خواهند کرد یا آنان نیز مانند دانشــجویان امروز فضای خاص و عجیب این روزهای 

دانشگاه را چند سال زودتر تجربه می کنند.

دوشنبه
۱۸ مهر  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۳۹۰

نورا حســینی: قرار بود علیرضا زاکانی، شــهردار تهران به صحن شــورای شهر بیاید تا 
اساســنامه سازمان جدیدی که زیر نظر دفتر شــهردار تهران اداره خواهد شد، بررسی و 
تصویب شود. اما نه شهردار تهران به صحن شورا آمد و نه اساسنامه سازمان فناوری های 
نوین روند بررسی اش به اتمام رسید. اساسنامه ای که نسخه نهایی آن به دست بسیاری 
از اعضای شورای شهر نرسیده بود و برخی از اعضا نگران بودند که فعالیت این سازمان 
جدید موازی با ســازمان فناوری باشــد؛ نگرانی ای که از همان ابتدای ایجاد این سازمان 
جدید وجود داشــت. در جریان بررسی این اساســنامه لطف االله فروزنده که به تازگی به 
معاونت مالی رفته اســت، حضور داشت و از موضع شــهرداری دفاع می کرد. او تا دو 
هفته پیش معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی و امور شورای شهردار تهران بود 
و درجلســه روز گذشته در نبود زاکانی از اساسنامه پیشنهادی دفاع کرد. معاون تازه وارد 
نیز با وجود حضور در صحن شــورا نظاره گر روند بررسی بود. زهرا شمس احسان، رئیس 
کمیته اجتماعی شــورای شهر تهران نیز در جریان بررسی این موضوع با اشاره به اینکه 
اساســنامه در  حال بررســی دارای ۲۰ ماده است، اظهار کرد: بســیاری از این ماده ها در 
اساسنامه های دیگر به طور مشترک لحاظ شده که بررسی های ریزبینانه نیازمند استحقاق 
مدت زمان بیشــتری برای کارشناســی های عمیق این مهم است. لطف االله فروزنده هم 
یادآور شــد: شورا ما را مکلف کرد که لایحه را یک ماهه ارائه دهیم اما به مدت چها رماه 
معطل باقی مانده است؛ تقاضای ما این است که لایحه مصوب شود تا بتوانیم سازمان را 

سریع تر راه اندازی کنیم. اما تنها دو بند این اساسنامه به تصویب رسید.
در   تهران   چقدر   مسکن   نیاز    داریم؟

در جلســه شورای شهر روز گذشته به موضوع کلنگ  زنی های پیوسته شهردار تهران 
در حوزه مســکن هم اشاره شــد. ناصر امانی در تذکری با اشاره به ایجاد قرارگاه مسکن 
در شــهرداری تهران گفت روزهای اولی که شهردار تهران و معاون شهرسازی به شورا 
آمدند، بحث قرارگاه مسکن را مطرح کردند، در پاسخ سؤالات اعضای شورا اعلام کردند 
که قرار اســت دو کار در ارتباط با طرح ملی مســکن انجام دهیــم. اول؛ واگذاری زمین. 
دوم؛ صدور پروانه. او با بیان اینکه قرار نیســت خودمان تصدی گری کار مسکن را انجام 
دهیم، خطاب به رئیس شورا گفت: به خاطر دارم در دوره های گذشته در ارتباط با بحثی 
که ســازمان نوسازی در شهر تهران داشت، معترض بودید. اخیرا دیدم هم آقای زاکانی، 
شهردار تهران و هم مدیر عامل سازمان نوسازی از فروش متری مسکن سخن می گویند و 
این یعنی تصدی گری در امر ساخت مسکن توسط شهرداری در شهر تهران. ما در گذشته 
یک  بار این تجربه ناموفق را دیده ایم؛ این تجربه، تجربه موفقی نیست و دوم اینکه بدون 
مجوز شورا   شهرداری نمی تواند طرح فروش متری مسکن را اجرا کند. ما مخالف هستیم.
این عضو شــورا تأکید کرد: اولین ســنگ بنای یک اقدام داشتن آمار و اطلاعات است. 
واقعا در تهران ما به چه میزان مســکن نیازمندیم؟ این را وزارت راه و شهرسازی تهران از 

طریق سامانه ای که راه انداخته اند؛ باید به ما بگوید. به مردم گفته اند هرکس فلان شرایط 
را دارد و خودش را واجد شرایط ثبت نام می داند، ثبت نام کند. چند هزار یا چند میلیون نفر 
ثبت نام کرده اند که ۹۰ درصد اینها واجد شرایط نیستند. حال ما برای چه کسانی در شهر 

تهران برای مسکن کلنگ زنی می کنیم؟ چه کسانی قرار است مالکان مسکن ها باشند؟
او با بیان اینکه جزء اصول اول شهرسازی صدور پروانه است، گفت: من از شهرداری 
تهران خواهش می کنم پروانه های کلنگ زنی هایی که در ارتباط با ساخت مسکن تاکنون 
انجام گرفته را برای شورا بفرستند. مگر می شود ما برای مسکن کلنگ زنی کنیم اما پروانه 
صادر نکرده باشــیم! این موارد از اصول اولیه اســت. الان برخی از نیروهای شهرداری 
می گویند اگر در جایی دو هزار یا ۱۰ هزار مســکن بســازیم، هیچ کدام شان پروانه ندارند. 
اصلا متقاضی هم معلوم نیست کیســت! در یکی از جلسات عرض کردم که ما موافق 
هســتیم که شهرداری به طرح ملی مسکن کمک کند. حتما موافقیم که پروانه را صادر 
کند و هزینه آن را در مطالبات بین خودش و دولت حساب کند  اما می گوییم اصول اولیه 
شهرسازی در این مسئله مهم رعایت شود. اطلاعاتی که ما داریم، حکایت از آن دارد که 
این اصول رعایت نشده است. مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران هم در پاسخ به 
تذکر امانی گفت : صدور پروانه ساختمان در کمترین زمان ممکن، مطالبه درستی است و 
همواره در شــورا به این موضوع پرداخته شده است و شهرداری تهران نیز تاکنون تلاش 
خود را در این باره انجام داده اما موضوع شفاف و روشنی درباره چگونگی صدور و مدت 
پروانه ارائه نشــده که همچنان نیازمند بررسی اســت. وی افزود: متأسفانه زمان می برد 
تا شــهرداری تهران از آن حالت رکودی که قرار داشــت، خارج شود و دوباره به حرکت 
درآید. پیش ازاین هم تذکراتی در خصوص  زمان طولانی صدور پروانه ارائه شــده است و 
در این دوره نیز باید اهتمام بیشــتری برای رفع این مســئله شود. می دانیم شهرداری نیز 
تــلاش خود را در این باره انجام می دهد. وی درباره ســاخت مســکن نیز توضیح داد: در 
هیچ جا شهرداری خود به طور مستقیم اقدام به ساخت مسکن نکرده بلکه فقط زمین را 
در اختیار متقاضی قرار داده است. درباره مسئله مسکن متری نیز جلسات برگزار شده و 

نتیجه مطلوبی در بر نداشته و مباحث به جایی نرسید.
آنها   که   در   صحنه   هستند   جنایتکارند

در میان تذکرهای اعضای شــورای شــهر تهران، دو عضو بــه موضوع اعتراض های 
اخیر پرداخته و درحالی که اســتاندار تهران روز گذشته اعلام کرده بود که آرامش نسبی 
وجود دارد و دشــمنان اغتشاشــات مجازی را در بی بی سی و سایر شبکه های جیره خوار 
راه انداخته اند، از اتفاقات شــب گذشته در محل زندگی شــان گفتند. علیرضا نادعلی با 
بیان اینکه شنبه شب منطقه ۱۷ شهر تهران ناآرام بود و پس از آرام شدن شرایط، شهردار 
منطقه در تماســی اعلام کرد که آســیب های زیادی به اموال عمومی وارد شده است، 
گفت: منطقه ۱۷ دارالشــهدای شهر تهران است و معمولا شــاهد هیچ تحرکی در این 

اخـبـار  بـرگـزیـده

نگاهی به نسل دیجیتال  مادرزاد که  این روزها  خود  را نشان  داده  است
نسل « Z» چه  می گوید؟

سامان موحدی راد: استفاده از عبارت نسل z یکی از اصطلاحات رایج در این سال ها 
برای صحبت کردن درباره نسل های جدید است. این تعریف آمریکایی از شکاف های 
بین نســلی حالا با همه گیر شــدن تکنولوژی در همه دنیا و فراگیرشدن مشکلات و 
مســائل مشترک نسلی به واژه ای مشترک در همه دنیا تبدیل شده است. اساس این 
دســته بندی هم پدیده ای اســت که زندگی را در دنیا تغییر داده است. از زمانی که 
اینترنت امکان ارتباط جهانی، ســریع و پرشــتاب را فراهم کرده، زندگی انسان وارد 
مرحله ای تازه شــده. در واقع اینترنت همه پیشــرفت های تکنولوژی بعد از جنگ 
جهانی دوم را به گوشــه ای فرســتاد و خودش به چهره اصلی تحولات دنیا تبدیل 
شد. انســان هایی که حد فاصل دهه های ۶۰ تا ۹۰ میلادی در دنیا زندگی می کردند 
و می کننــد به واســطه قرارگرفتن در ســال های پس از جنگ جهانی دوم و رشــد 
تکنولوژیک دنیا خودشــان را انســان های مدرنی می دیدند که بر لبه تکنولوژی گام 
برمی دارنــد. اما از دهه ۹۰ میلادی و با دسترســی به اینترنت این دوره به یک عصر 
قدیمی، با عناصر نوســتالژیک تکنولوژی تبدیل شده است. همین تأثیرگذاری شدید 
اینترنت بر زندگی بشــر موجب شد تا بسیاری تعاریف نسلی هم بر اساس آن شکل 
بگیرد. در ایالات متحده آمریکا به متولدین بین سال های ۱۹۹۵ تا ۲۰۱۰ نسل z گفته 
می شود. آنها کسانی هستند که از ابتدای زندگی شان روی زمین به اینترنت دسترسی  
داشته اند و سبک زندگی شان را بر اساس استفاده از اینترنت تعریف کرده اند. برخی 
این تعریف آمریکایی را به همه دنیا نســبت می دهند اما واقعیت ماجرا این اســت 
که نســل z در هر کشــوری بر اساس زمان در دســترس قرارگرفتن و همگانی شدن 
اینترنت تعریف می شود. تریسی فرانسیس در مقاله ای که درباره نسل z نوشته است، 
می گوید: مطالعه ما براساس نظرسنجی صورت گرفته، چهار رفتار اصلی را در نسل 
Z مشخص کرد که همه آنها به یک عامل بستگی دارند: این نسل به  دنبال واقعیت 
است. نســل Zها به بیان نظرات و احساسات فردی ارزش می دهند و از برچسب  ها 
دوری می کنند. آنها خودشان را برای انواع اهداف و انگیزه ها بسیج می کنند و عمیقا 
به اثربخشــی گفت وگو برای حل تعارض ها و بهبود دنیا اعتقاد دارند. در نهایت به 
شیوه ای کاملا تحلیلی و واقع گرایانه تصمیم گیری می کنند. به همین دلیل است که 
از نظر ما، نســل Z «نسل حقیقت جو» تلقی می شود. در مقابل، نسل قبل تر - یعنی 
نســل هزاره - در عصر شکوفایی اقتصادی دنیا شــکل گرفته و بر خودش متمرکز 
است. اعضای این نسل، ایدئال گراتر و ستیزه جوتر هستند و تمایل کمتری به پذیرش 

نظرات مختلف دارند. یکی از ویژگی های مهم نســل Z شــناخت بهتر خودشــان و 
نیازهایشان اســت. چیزی که باشندگان نسل های پیش از اینترنت چندان با آن آشنا 
نبودند و اغلب در بزرگسالی و در پی اختلال های رفتاری و مشکلات خانوادگی شان 
تلاش کردند تا به آن برسند. اما این نسل به دلیل دسترسی به اینترنت و محصولات 
پس از اینترنت از جمله شبکه های اجتماعی مدام در حال توضیح دادن خودشان و 

تعریف کردن شخصیت شان هستند.
در ایــران نیز این نســل خود را هر روز بر جامعه بیــش از پیش تحمیل می کند. 
این نســل یعنی نسل دیجیتال مادرزاد، خواسته و حتی نوع بیان خود را دارد. وقایع 
هفته های اخیر که از دیدگاه مســئولان با ظهور و بروز نسل «زد» ایران شکل گرفت، 
به همه مســئولان یادآوری کرد که باید این نسل را جدی گرفت و به خواست هایش 
توجــه کرد. بــه موقع آنها را قانع کرد و برای هر قدمی آنان را با خود همســو کرد. 
آن چنان که عزت االله ضرغامی در توییتی عنوان کرد که باید حرف دهه هشــتادی ها 
را شــنید و جدی گرفت. به باور بسیاری نوجوانان و جوانان امروزی، زبان مخصوص 
به خود دارند زیرا زیســت آنان با نســل های پیش از خود کاملا متفاوت اســت. این 
تصویری است که نسل های قبلی به ندرت از خودشان داشتند و نسل جدید به کمک 
زندگی بر بستر اینترنت آن را به خوبی می شناسد. همین شناخت درست هم موجب 
می شود آنها نسبت به نیاز ها و خواسته هایشان از جامعه و حاکمیت کمی جلوتر از 

نسل های قبلی باشند.
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عکس فوق متعلق  به آقاى مجید حبیبى است.
نامبرده که داراى اختلال اعصاب و روان مى باشد مدتى است 

آسایشگاه را ترك کرده است.
در صورت مشاهده وى لطفا" با شماره تماس مسئول مرکز : 

09126117716 آقاى جواهرى تماس حاصل فرمایید 

منطقه نیستیم اما عده ای اغتشاشگر به همراه موتور سیکلت به سمت این منطقه حرکت 
کردند و سعی داشتند آرامش این منطقه را بر هم بزنند.

سخنگوی شــورای شــهر تهران با بیان اینکه مشــاهدات میدانی بنده حاکی از این 
موضوع بود که پاکبانان و کارکنان فضای سبز شهرداری تهران با شجاعت و تلاش فراوان 
ســعی در حفظ اموال شــهرداری تهران و بهتر شدن سیمای شــهر داشتند، گفت: شب 
گذشته در منطقه ۱۷ یکی از بسیجیان شجاع و ایثارگر در راستای حفظ امنیت به شهادت 
رســید. نوع رفتار چند شب گذشته نشان می دهد که در میان افراد حاضر در اغتشاشات 
کسانی هستند که به کشورهای غربی متصل هستند و آموزش دیده اند تا در کشور آشوب 
جدی ایجاد کنند. مهدی اقراریان، عضو شورای شهر تهران با ادبیاتی نامتعارف جریانات 

سیاسی و رسانه های اصلاح طلب را خطاب قرار داد و گفت آنها خفه خون گرفته اند.
او در تذکری گفت: روزهایی که می گذرد، شــاهد جنایات اشرار مسلح در سطح شهر 
تهران و سراســر کشور هســتیم. افرادی که امروز به صحنه آمده اند، جنایتکار هستند و 
تعدادی از آنها اشــرار و مسلح هســتند. در این ایام برخی از سیاسیون  مانند سیدحسن 
خمینی آمدند و بیانیه دادند و اظهار نظر کردند که ما از ایشــان تشکر می کنیم اما برخی 
سیاسیون نیز هر کجا که به نظام ظلم می شود، ساکت بوده و سکوت کرده اند. وی با طرح 
این ســؤال که در این روزها رســانه های اصلاح طلب چه موضعی داشتند، با به کاربردن 
اصطلاح «خفه خو ن» درباره سکوت برخی رسانه های اصلاح طلب در این شرایط، اظهار 
کرد: بی تردید کســانی که در مقابل این جنایات و این اشــرار مسلح سکوت می کنند، در 
تاریخ و در  برابر مردم باید پاسخ گو باشند. این عضو شورای شهر تهران در بخش دیگری 
از صحبت های خود به موضوع مناسب سازی شهر تهران برای کودکان اشاره کرد و گفت: 
آیا تهران شهر دوستدار کودک است؟ رسما و علنا از کودکان برای جمع آوری زباله توسط 
پیمانکاران شهرداری تهران اســتفاده می شود. شهردار تهران اگر نمی بیند که در تهران 
پیمانکاران شــهرداری از بچه ها و کودکان سوءاستفاده می کنند، باید دستش را بگیرم و 
ببرم و این موارد را نشــان دهم. وی گفت: متأسفانه شاهد هستیم که پاکبانان در سطح 
شــهر تهران لباس مناسب ندارند که این موضوع باعث می شــود در شب و هنگام کار 
بعضا ماشــین ها با آنها تصادف کنند. چرا این همه گیر پیمانکار هســتیم که نمی توانیم 
تذکــر لازم را در این زمینه بدهیم؟ جان این افراد مهم اســت و بــرای ما اهمیت دارد. 
اقراریان تأکید کرد: به فکر پارک ها، محیط بازی و نشــاط بچه ها باشید. بسیاری از وسایل 
بازی بوستان ها مستهلک شده، بحمداالله آقایان سفرهای خارجی زیاد می روند؛ بنابراین 
لازم اســت پارک های خارجی را مشــاهده کنند و امیدوارم که این سفرهای خارجی نیز 
شفاف سازی شود. لطف االله فروزنده هم در واکنش به تذکر اقراریان با اشاره به سفرهای 
خارجی در شــهرداری تهران گفت: اصل بر نرفتن ســفر خارجی است و تنها در صورت 
ضرورت می رویم. وی ادامه داد: یک دسته سفرهای خارجی آنهایی هستند که ما دعوت 
می شویم و با هزینه میزبان می رویم، یک دسته سفرهایی است که ما عضو کمیسیون ها 
هســتیم و در صورت نیاز باید برویم. فروزنده با بیان اینکه هیچ شــهوتی برای رفتن به 
سفرها وجود ندارد، تأکید کرد: شهردار تهران در طول یک سال گذشته فقط به تاجیکستان 
رفته است و آن هم به دلیل آن بوده که شهردار تهران رئیس آن مجمع بود. اگر سفرهای 

خارجی نیاز شود حتما آن را با شورای شهر تهران مطرح می کنیم.


